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Abstract

        Seventy-two Najdi three month old male lambs weighing an average of 24 kg body weight 

were used in this experiment. Animal groups were randomly allotted to one of six dietary-treatment  

groups in a 3x2 factorial arrangement of three diets (9.5 and 14 mm) particle length pelleted diets  

and long hay diet, and two feeding frequencies (once or twice daily) , 12 animals per group. The  

compelete pelleted diets (9.5 and 14 mm) contained 75% concentrate plus 25% chopped alfalfa hay 

while the long hay diet (fed as mash form) contained 75% concentrate plus 25% unchopped alfalfa 

hay.The effect of alfalfa particle length and feeding frequency on lamb performances,  digestibility 

traits and carcass characteristics over a period of 100 days were recorded. The results of statistical 

data analysis showed that there were no effects (P>0.05) of the particles length and long alfalfa hay 

diet on daily dry matter intake (DMI).Lambs fed the 9.5 mm diet had higher (P<0.05) average daily  

gain (ADG) and gain efficiency than those fed 14 mm or long hay diets. Although ADG, DMI and 

feed to gain ratio were not affected (P>0.05) by frequency of feeding,they were numerically lower in  

lambs fed twice daily as compared with those fed once daily. Digestion coefficients of DM, CP and 

NFE were not affected by particle length of alfalfa hay in experimental diets. Apparent digestibility  

percentage of EE, ADF and NDF higher (P<0.05) for long-hay diet versus 9.5 mm diet, whereas no 

significant differences were noted between 9.5 and 14 mm diets. Although N intake and fecal N 

excretion did not differ (P>0.05) among the three treatment groups, N retention was higher (P<0.05)  

in lambs fed 9.5 mm. Apparent total tract digestibilities of DM, CP, EE and ADF were not affected 

(P>0.05)  by  feeding  the  lambs  once  or  twice  daily.  Neither  Fecal,  urinary  N excretion  nor  N 

retention  were  affected  by  feeding  frequency  .There  was  a  significant  difference  (P<0.05)  for 

apparent total tract digestibility of NDF, as NDF digestibility decreased in lambs fed twice daily in  

comparison with those fed once daily. 
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Reduction  of  particle  length  of  alfalfa  hay  to  9.5  or  14  mm  increased  (P<0.05)  total  VFA 

concentration at all post-feeding times as opposed to long hay 

diet; the differences between 9.5 and 14 mm diets in total VFA concentrations were not significant  

(P>0.05).  Mean  molar  proportion  acetate  increased  (P<0.05),  while  mean  molar  proportion  

propionate and butyrate decreased (P<0.05), as lambs fed on long hay diet.The differences between 

9.5  and  14  mm  diets  in  mean  molar  proportions  of  acetate,  propionate  and  butyrate  were  not 

significant (P>0.05). The ratio of acetate to propionate tended to increase (P<0.05) when lambs were 

fed long hay diet. Rumen total VFA concentrations at all post-feeding times were not influenced  

(P>0.05) by feeding frequency, except at 10 h post-feeding; Rumen VFA concentration value was 

higher (P<0.05) in lambs fed once daily than those fed twice daily. Acetate molar proportion was 

less (P<0.05) in lambs fed once daily compared with lambs fed twice daily.Lambs fed on the long 

hay diet had a flat HN3-N concentration pattern than those on 9.5 and 14 mm pelleted diets.The 

pattern in ruminal HN3-N concentration differed between 9.5 and 14 mm diets. Ruminal HN3-N 

concentration increased (P<0.05) in group of lambs fed twice a day compared with those fed once a  

day. There was significant (P<0.05) effect of the particle length on ruminal retention time.Lambs fed 

on 9.5 and 14 mm pelleted diets had shorter ruminal retention time than those fed on long hay diet.  

Mean retention time was not affected (P>0.05) by feeding frequency. The hot carcass weight and  

percentage of separable lean increased significantly (P<0.05) as the particle length of alfalfa hay 

decreased.Particle length did not affect (P>0.05) dressing percentage and separable fat percent. The 

hot  carcass  weight,  dressing  percentage  and  separable  lean,  fat  percentage  were  not  affected 

significantly  (P>0.05)  by  feeding  frequency.  The  in  vitro  dry  mater  digestibility  of  three  diets  

(9.5mm, 14 mm and long alfalfa hay)was significantly affected (P <0.05) by particle sizes. DM 

digestibility of 9.5mm diets were higher (P <0.05) than 14 mm and long alfalfa hay diets. However  

no  significant  differences  were  noted  between  14  mm  and  long  alfalfa  hay  diets.  Invitro 

measurement there was no significant difference between the feeding frequencies once or twice a 

day in dry matter digestibility %.



الدراسة ملخص
 الوزن  ومتوسط شهور ثةلثةة عمر النجدي سللة الحملن  من  راس72 التجربة في أستخدمت          

 ملللم,9.5 اللياف ( أطوال معاملت ثةلثةة على عشوائيا الحيوانات وزعت حيث  كيلوجرام24 الحي

 مللرة تتغللذى  مجموعللة3x2 مجموعللتين الى معاملة كل تقطيع)قسمت بدون  سائب ،برسيم ملم14

 ثةلثةللة تجهيللز حيللوان . تللم12عللدد مجموعللة كل , في / اليوم مرتان  تتغذى ومجموعة / اليوم واحدة

 مقطللع برسلليم % دريلس25+  % مركلز75 بنسللبة المعاملة العليقتان  مكعب وهي للتجربة علئق

 ) فهللي ( الضللابطة المقارنللة العليقللة  ملم) أمللا14و  ملم9.5(  دراستها المطلوب الطوال حسب

 تسللجيل سلائب). تللم برسلليم % دريللس25+  مكعللب % مركللز75النسبة(  بنفس سائبة مخلوطة

 الذبيحللة وصللفات الهضللم ,معامللل الحملن  وزن  على الثلثةة التجربة علئق تأثةير من الناتجة البيانات

 طلول تغيللر أن  للبيانات الحصائي التحليل نتائج يوم. أظهرت100 إستمرت التي التجربة فترة خلل

 اليوميللة الزيللادة متوسللط على يؤثةر بينما يوميا المأكول العلف كمية على يؤثةر ل العليقة فى اللياف

 العليقللة ) مللنP<0.05( أفضل  ملم9.5 طول القل للعليقة الغذائي التحويل ومعدل الحى الوزن  فى

 ) بيللنP>0.05( معنللوي تغيللر أى الدراسللة تظهللر معاملللة(السللائبة).لللم الغيللر والعليقللة  ملللم14

 اليوميللة والزيللادة يوميللا المأكول العلف كمية على اليوم في مرتان  أو مرة غذيت التي المجموعات

 عنهللا مرتيللن غذيت التي المجموعة في تأثةيرا أقل ولكن الغذائي التحويل معدل أو الحيوان  وزن  فى

 , الخللام الجافللة, الللبروتين العلفيللة(المللادة المللواد  هضللم . مكللافى واحللدة مللرة غللذيت الللتي فللي

 معللدل إن  غيللر الليللاف بطول تتأثةر  لP>0.05(( المعاملت جميع ) فيNFE الزوت خالي مستخلص

 ) مللللنP<0.05( (السللللائبة) أكللللثر معاملللللة الغيللللر اللعليقللللة ) فلللليNDF,ADF,EE( هضللللم

 النللايتروجين بينهمللا. نسللبة معنللوي فرق يوجد ل الذي ملم14و  ملم9.5العليقةالمعاملة(المكعبة) 

 الممتللص النيللتروجين نسللبة بينمللا المعللاملت بيللن لتختلف الروث في والخارج المأكول العلف في

 المجموعللة. هللذه فللي الللوزن  زيللادة يفسللر وهللذا  ملللم9.5 العليقللة فللي أعلللى منلله والمسللتفاد

 ل وكمللا المجموعات ) لجميعDM,CP,EE,ADF( الهضم معدلت على تؤثةر ل اليومي التعليف طريقة

 معللدل معنويللا يقللل بينما ، الممتص والنيتروجين والبول الروث في النيتروجين نسبة على أيضا تؤثةر

  ملللم)9.5،14( المكعبة العليقة في اللياف طول . تقصير   مرتين التغذية طريقة  فيNDF الهضم



 بمخلوط مقارنة الكرش من الهضمية الكتلة مرور سرعة و الكرش في الميكروبي الهضم على يؤثةر

 زيلادة الللى يؤدي مما والنزيمات الدقيقة للحياء تتعرض التي المساحة لزيادة وذلك السائبة العليقة

 تركيللز زيللادة أن  علللى الدراسللة أظهرت . كما الموني النيتروجين و الطيارة الدهنية الحماض كمية

،9.5( العليقة في الطيارة الدهنية الحماض  فلرق يوجد ل بينما السائبة العليقة في ) عنه  ملم14  

 السللائبة العليقة مخلوط في أعلى البروبينك حامض الى الخليك حامض العليقتين. نسبة بين معنوي

 حللامض الللى البروبينللك حللامض نسبة ) بينما  ملم14و  ملم9.5(  المعاملة العلئق مكعب في عنه

 فللي الزيللادة يفسللر وهللذا السللائبة العليقللة مخلللوط ) منP<0.05( أكثر ملم9.5 العليقة في الخليك

 ماعللدا التغذية بطريقة ليتأثةر الطيارة الدهنية الحماض عليها. تركيز المغذاة للحيوانات الحي الوزن 

 مقارنللة واحللدة مللرة غللذيت الللتي الحيوانللات فللي أكللثر التركيز فإن  التعليف بعد ساعات10 ال عند

 حلامض الللى الخليللك حلامض نسللبة فلأن  العللف تقللديم طريقلة مرتيللن.أملا غذيت التي بالحيوانات

 تعلرض فلترة طلول اللى ذلك ويرجع واحدة بمرة مقارنة / اليوم مرتين التعليف فى أعلى البروبينك

 تحليللل فللى المتخصصللة بالكرش الدقيقة الكائنات للنزيمات / اليوم مرتين حالة في العلفية المواد

 فللي عنه السائبة العليقة في ثةابت الكرش في الموني النيتروجين في الزيادة العلفية. معدل المواد

 بطلول يتلاثةر الذبيحلة مرتيلن.  وزن  التغذيلة فلي الزيلادة معلدل يزيلد  ملم) بينملا9.5،14( العليقة

 طول ) تأثةيرIn vitro( المعملية النتائج أظهرت .كما التعليف بطريقة يتأثةر ل بينما العليقة في اللياف

 لزيللادة وذلللك الجافللة المللادة هضللم زاد الطول قل كلما أى الجافة المادة هضم معدل على اللياف

الميكروبي. للهضم تتعرض التى المساحة
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